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Betreft : Redt het Eiland 1 
 
 
Geachte College- en Raadsleden, 
 
De Vrienden van de Stadskern hebben zich de afgelopen jaren naar vermogen ingespannen om onze 
fraaie historische binnenstad te behouden en waar mogelijk te versterken. De context waarin wij ons 
inspannen is de afgelopen jaren aan forse veranderingen onderhevig. 
Onderzoekers/retaildeskundigen voorspellen dat de komende jaren één op de drie winkels zal 
verdwijnen. Kledingzaak Primark, maar ook de winkels in de P.C. Hooftstraat hebben het druk. De 
onderkant en de bovenkant van de markt draaien goed. De rest bevindt zich in de gevarenzone, dus 
ook in de Zwolse binnenstad. 
 
Niet alleen de crisis, maar vooral het veranderende koopgedrag zorgt voor leegstand in binnensteden 
en winkelcentra. Het online shoppen neemt steeds grotere vormen aan en gaat ten koste van fysieke 
winkels. Er gaat geen week voorbij of een bekende winkelketen moet haar deuren sluiten. De 
inmiddels lange lijst baart grote zorgen. 
In Nederland stond een aantal jaren geleden 2 miljoen m2 winkels leeg. Inmiddels is dit gestegen 
naar 8 miljoen m2. Deze toename van de leegstand is ook in Zwolle in volle gang. 
Van de 70.000 m2 winkeloppervlakte zal in onze stad ca. 17.500 m2 verdwijnen. Tegelijkertijd 
worden plannen voorbereid om ca. 10.000 m2 winkeloppervlak aan het Centrum toe te voegen 
(exclusief Katwolderplein). De meest in het oog springende zijn de komst van de Zara en Primark. 
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Hierdoor ontstaat een teveel aan winkeloppervlak van ca. 27.500 m2. Ruim 30% van het totale 
winkelbestand. 
Deze problematiek concentreert zich in de binnenstad, daar bevindt zich immers de grootste 
concentratie winkels. 
 
Rondom de Broerenkerk is in een hoog tempo een concentratie aan leegstand ontstaan. De 
omgeving van één van onze 'kroonjuwelen', 'Waanders in de Broeren', verslechterd en is terug te 
vinden in de afname van de passantenstromen in dit gebied. Concrete acties om het tij te keren zijn 
nu noodzakelijker dan ooit. 
De heer Waanders luidt naar onze mening daarom terecht de noodklok in de Stentor begin februari.  
 
Een van de mogelijkheden om de situatie te verbeteren is naar het oordeel van de Vrienden, het 
vergroten van de (boven) regionale aantrekkingskracht en daarmee het vergroten van het 
verzorgingsgebied van onze binnenstad. 
Museum de Fundatie levert daaraan een grote bijdrage. Een nog steeds groeiende groep bezoekers 
komt uit het hele land en combineren hun bezoek aan het museum met een bezoek aan de 
Binnenstad en 'Waanders in de Broeren'. De Euro die maar een keer kan worden uitgegeven wordt 
door deze groep deels besteed in onze binnenstad. Primark en voor een deel ook Zara zullen de 
(boven) regionale koopkrachtbinding verder doen toenemen. Ook de horeca sector zal hiervan 
profiteren. 
Mede gebaseerd op onze cultuurhistorische kwaliteiten, bereikbaarheid en de grote regio met ruim 
600.000 inwoners kan Zwolle de leegstand en voor een deel de overbewinkeling terugdringen. Er 
worden op deze wijze meer Euro’s in de binnenstad besteed. 
De Vrienden hebben destijds de uitbreiding van museum de Fundatie en de komst van 'Waanders in 
de Broeren' ondermeer om die reden gesteund. Om dezelfde reden zijn de Vrienden voorstander van 
de komst van Zara en Primark. De Vrienden spannen zich daarbij uiteraard in voor een goede 
ruimtelijke en architectonische inpassing in onze binnenstad. 
 
Maar de kwalen waar onze binnenstad aan lijdt kunnen niet bestreden worden door alleen Museum 
de Fundatie, 'Waanders in de Broeren', Zara en Primark. De situatie is zo ernstig dat alle zeilen 
moeten worden bijgezet om het tij te keren.  
 
Onlosmakelijk onderdeel van succesvolle binnensteden in middelgrote steden zoals Zwolle zijn het 
theater, het stadhuis en de bibliotheek. In Zwolle hebben we dat goed voor elkaar.  
Het zijn functies die overdag maar vooral ook ‘s avonds grote aantallen mensen trekken en op die 
wijze bijdragen aan een gezellige en levendige economisch sterke binnenstad deels ook buiten de 
winkelopeningstijden. 
Het besluit om de belangrijke publieke functie van bibliotheek uit de Binnenstad te plaatsen naar de 
Zeven Alleetjes vormt een zeer ernstige aderlating. De kansen die er lagen om een Cultuurcluster te 
formeren samen met 'Waanders in de Broeren' en Conservatorium worden hiermede ernstig 
bedreigd en onmogelijk gemaakt. Naar onze mening is het bibliotheekbesluit een historische 
vergissing. In een tijd waarin de omvang van vitale binnenstadsfuncties krimpt, is het onbegrijpelijk 
om een essentiële en ook nog publieke functie aan die binnenstad te onttrekken. 
 
De toenemende leegstand op het Eiland en het vertrek van de bibliotheek plaatsen Waanders in de 
Broeren in een toenemend isolement, met nu al waarneembare negatieve gevolgen.  
De Vrienden vragen daarom met klem aan Gemeentebestuur de verhuizing van de bibliotheek naar 
de Zeven Alleetjes te heroverwegen. Tevens vragen wij aan College en Raad om nogmaals te 
onderzoeken of de bibliotheek gehuisvest kan worden op het Eiland. De ervaring leert dat naarmate 
het slechter gaat met het rendement op vastgoed, de bereidheid en mogelijkheden om oplossingen 
te vinden dichterbij brengen. 
 



“Redt het Eiland” moet nu het adagium zijn.  
 
 
Met vriendelijke groet. 
 
Namens het bestuur 
 

 
 
 
Drs. R.V.  van den Berg                                                  mevr. drs. E. Goettsch 
voorzitter          secretaris 
 
 
 
Redt het Eiland 2 
 
Als landelijke en provinciaal opererende Erfgoedvereniging Bond Heemschut maken ook wij ons 
zorgen over de toekomst van onze historische binnensteden. Hoewel er in de Zwolse binnenstad 
recent enkele spraakmakende nieuwe projecten zijn gerealiseerd, zoals de uitbreiding van de 
Fundatie en ‘Waanders in de Broeren’ ligt ook hier het gevaar van leegstand en verpaupering op de 
loer. Zeker nu er plannen zijn om de bibliotheek en culturele functies van de voormalige Muzerie uit 
de binnenstad te laten vertrekken. Erfgoedvereniging Bond Heemschut ondersteunt daarom de 
oproep van Wim Waanders de gemeentelijke besluitvorming te heroverwegen en wil daarom deze 
brief graag mede onderteken.  
 
 
 
 T. van Dalfsen, 
Voorzitter Erfgoedvereniging Bond Heemschut Overijssel 
 
 
 
 
 
In afschrift aan: 

 De heer W. Waanders 

 City Centrum Zwolle 
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